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V Brnířově vyrazili na novoroční pochod po třicáté. Více str. 2 

20. ročník novoročního pochodu ke kapličce na Ulíkově, který pořádá obec
Němčice ve spolupráci s SDH Němčice. Tohoto výšlapu se účastnili i letos ve
velkém počtu Stanětičtí.  Petra Poláková, Hanka Hoffmannová Také v Kolovči zpívali koledy s celým Českem.     Více str. 2, foto Petr Dolejš

Novoroční vycházka v Mrákově. Eva Květonová

První letošní kroky
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Již po třicáté se sešlo na návsi v Brnířově u nového parezu
i se zajícem 32 brnířovských občanů, aby společně vykročili
na tradiční pochod. Po krátkém přivítání a focení odešlo
pěšky 22 pochodníků, 1 kočárek s nejmladší účastnicí Roz‑
árkou – 3 roky, 1 kolo a 3 psi, 8 starších občanů odjelo auty. 
Kvůli onemocnění šenkýřky z hospody na Šteflích, kde jsme
vždy končili náš pochod, se předem zvažovaly další cíle po‑
chodu. Až se naši mladí hasiči domluvili s kamarády hasiči
ze Starce, a ti pro nás připravili po silvestrovské oslavě je‑
jich vytopený sál a zajistili i perfektní bufet s obsuhou, za
což srdečně děkujeme. Pro dobrou náladu pak vyhrávala
kapela: harmonika a 2 kytary. Náš fotograf přinesl sebou
4 silné albumy fotek z brnířovských akcí od 90. let, a tak bylo
i nač vzpomínat. Akce byla velmi zdařilá, poděkování patří
brnířovským hasičům, kteří tyto novoroční pochody celá lé‑
ta organizují.  Za SDH Brnířov Mirek Beneš

Kolovečské školy a městys pořádaly ve
středu 11. prosince 2024 v kulturním do‐
mě doprovodný program k akci „Česko
zpívá koledy“. V rámci ČR se jednalo již
o 14. ročník. Vše zahájil v 15 hodin vánoční
jarmark. Poté následovalo vystoupení dětí
z mateřské a základní školy, které si při‐
pravily vánoční písně, koledy a divadelní
představení. Vyvrcholením bylo v 18 hodin
společné zpívání koled, do kterého se za‐
pojili lidé po celé republice. Tento okamžik
propojil zpěváky v celé naší zemi.
Výtěžek z akce, který činil úctyhodných 37
000 Kč, bude věnován nadaci Dobrý anděl,
ta pomáhá rodinám s dětmi v těžkých ži‐
votních situacích. 
Společně jsme prožili nezapomenutelné
odpoledne plné radosti, hudby a pomoci
potřebným. Všem děkujeme. Petra Křížová

Po třicáté z Brnířova

25. října 2024 v sokolovně v Dlažově vítali nejmladší občánky obcí Dlažova a Běhařova nejen
starostové Jindřich Kellner a Marta Tomanová, ale i děti z mateřské školy v Dlažově milým vy‐
stoupením. Rodiče dostali praktický dárek, děti plyšovou hračku a pamětní list na svůj slavnost‐
ní vstup mezi občany.
V Dlažově jich přiví‐
tali 6:  Annu, Antoní‐
na, Dominika, Elišku,
Mayu a Michaela.
V Běhařově 8:  Annu,
Davida, Filipa, Jana,
Juliannu, Mariannu,
Matěje a Rozálii.
Všem dětem přejeme
hodně štěstí, radosti
a lásky v životě.  

Marta Tomanová,
starostka obce Dla‑
žov, foto Václav Vojta

Dlažovští a Běhařovští 

Zpívali s Českem
Tradiční pochod pořádali zahrádkáři z Chodské Lhoty loni 29. prosince a zúčastnilo se 31 osob.
Zahrádkáři se vydali směrem k  Prostředňáku. Na vrchu „Ve Studeným“ jsme nabrali směr Javo‑
rovice a mezi lesy Přední a Zadní Javorovice do osady Výrov. Na Výrově jsme všem ukázali, kde
se v této osadě nachází rozvodí řek. Zašli jsme k pramenu Chalupského potoka a okoukli stále

stojící kolnu Národní
jednoty Pošumavské
na Výrově u čísla 13.
Poté jsme pokračovali
směr Pocinovice. Ze Za‑
dního Výrova bylo vi‑
dět daleko do krásné
pošumavské krajiny.
Počasí nám přálo, za
chvilku jsme byli v hos‑
půdce v Pocinovicích.
Lhotečtí zahrádkáři
přejí všem turistům,
aby v roce 2025 vždy
ZDRÁVI DOŠLI! 
Milan Zajíc, Fanda Šleis

Pochod zimní přírodou zakončený hospodou

Na velmi dobře připravené hasičské Okrskové soutěži v Dobříkově star‑
tovalo rekordních pět družstev žen. Nejlepšího času a prvního místa do‑
sáhly ženy z SDH Dobříkova (na fotografii).  

Leon Stavovčík, starosta Okrsku 10

Sraz byl tradičně u moštárny v Chodské Lhotě.

V Koutě na Šumavě odhalili
malovaný betlém

Autorkou je Mgr. Marcela Jeřábková. Tento
krásný umělecký počin, který zobrazuje vá‑
noční příběh, obohatil vánoční  atmosféru
v obci a stal se novou tradicí pro nadcházející
roky. První adventní víkend v Koutě na Šuma‑
vě se obyvatelé sešli, aby společně rozsvítili
vánoční strom. Před tímto okamžikem probí‑
hala v kostele sv. Jiří tradiční besídka mateř‑
ské a základní školy.  Obec Kout na Šumavě



Výstavba cyklostezek coby liniových sta‑
veb zahrnujících území více obcí se
neobejde bez podpory z kraje či
z rozpočtu SFDI, ale také určité
spolupráce a sounáležitosti
jednotlivých obcí, kterými
prochází. Jinak končívá větši‑
nou na hranici katastru dané
obce či města. To ale není
zájmem Dobrovolného svaz‑
ku Kdyňsko. Proto se staro‑
stové dohodli, že výstav‑
bu cyklotrasy Domažli‑
ce–Kdyně, minimálně
v etapě zahrnující Do‑
mažlice, Smolov a Mrá‑
kov, bude zajišťovat Do‑
brovolný svazek Kdyň‑
sko přímo jako investor.
Po ukončení stavby bu‑
dou úseky cyklotrasy předány příslušným
obcím za účelem jejich správy a údržby. Je‑
dině tak může v historicky krátké době po‑
stupně vzniknout cyklotrasa, která bude
spojovat Kdyni s Domažlicemi. 

Na začátku roku byla podána žádost o vy‑

dání stavebního povolení. Kdyňsko má
možnost v únoru požádat Plzeňský

kraj o poskytnutí dotace. Ta v pří‑
padě prvního úseku může být až
9,5 mil. Kč. I tak musí Dobrovol‑
ný svazek obcí Kdyňsko společ‑
ně s příslušnými obcemi na tra‑
se dorovnat výdaje nad tuto
maximální výši dotace. A to ne‑
ní jednoduché. Čítá to totiž
zhruba 3 miliony Kč. Tuto část‑

ku musí v průběhu dvou
let ve svých rozpočtech
dohromady alokovat ob‑
ce, které budou následně
jednotlivé úseky cyklotra‑
sy spravovat. Je přitom
třeba brát ohled nejen na
rozsah a předpokládané
náklady jednotlivých úse‑

ků, ale i na rozpočtové možnosti jednotli‑
vých obcí a měst. Jako předseda Kdyňska
budu navrhovat, aby samotný svazek se fi‑
nančně na akci podílel jako výraz sounále‑
žitosti s dalšími členskými obcemi, přes
které cyklotrasa zatím nepovede. 

V nejbližších dnech proběhnou jednání
s jednotlivými obcemi na trase Domažlice–
Kdyně. 

Věřím, že se dokážeme dohodnout na
rozumné a kompromisní variantě spolu‑
účasti jednotlivých obcí a měst. Tato cyklot‑
rasa bude mít pro Kdyňsko důležitou funkci
nejen z pohledu rozvoje k přírodě šetrné
cyklistické dopravy, ale především z hledi‑
ska její bezpečnosti. Jezdit na kole po silnici
I/22 či po neudržovaných úsecích polních
cest určitě neodpovídá standardu 21. stole‑
tí. Pokud se stavba podaří uskutečnit,
Kdyňsko tím prospěje dalšímu rozvoji celé
oblasti. Pak je třeba v budoucnu zvládnout
i propojení na klatovskou stranu, kde je již
směrem z Brnířova na Hlubokou, Dobříkov
a Smržovice z minulosti mnoho úseků vy‑
budováno. I to je v zájmu členských obcí
a svazku. 

Ing. Vladislav Vilímec, předseda DSO Kdyňsko
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Stavíme cyklotrasu na Kdyňsku

n Aplikace Záchranka má novou funkci.
Jedná se o funkci Patron, která je určena
těm, kdo se sami vydávají na hory, do příro‐
dy či do města a chtějí, aby jejich blízcí vě‐
děli, kde se pohybují. Aplikace Záchranka
funguje již 8 let. Využívá ji přes 3 miliony
uživatelů. 

n Do 10. ročníku Půlmaratonu Plzeňské‐
ho kraje se může hlásit celá rodina. Startu‐
je se v sobotu 12. dubna 2025. Poběží se
certifikovaná trasa půlmaratonu, OMEXOM
krajská desítka, krajská pětka nebo týmový
běh. Připravené jsou dětské běhy, které
jsou zdarma. Každý dostane k registraci
volnou vstupenku do Farmaparku u Toma.
www.pulmaraton‐pk.cz 

Z našeho kraje V Koutě opravují úřad

Obec Kout na Šumavě se v závěru roku pustila do rozsáhlé rekonstrukce obecního úřadu. Je roz‑
dělena do dvou etap, výměna oken a výměna dveří s opravou fasády.  Výměnou oken se vrátí pů‑
vodní vzhled Tvrze a sníží náklady na provoz budovy.  Bohuš Havlovic, starosta

Na vánoční pochod s grilováním a krásným výhledem vyrazili Pocinovičtí  29. prosince.  
Marie Homolková
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Zpříjemnit předvánoční čas a vytvořit
největší pěvecký sbor v Česku. Takový je
smysl akce Česko zpívá koledy, kterou

Deník organizoval už počtrnácté. Na‑
še obec se přihlásila letos podruhé.
Při společném zpívání známých ko‑
led 11. prosince si na podiu u hřiště
užilo pohodový večer 65 dětí a do‑
spělých. 

Rozsvícení betlému letos zahájili
mladí trumpetisté z Mrákova, sta‑
rostka sboru a farář. V doprovodu
ponocného Romana Holuba přišly
místní děti oblečené za anděly a roz‑

svítily betlém, který je symbolem Vánoc.
Zazpívali jsme vánoční koledy, zahřáli
se svařákem a ochutnali dobroty, které

připravily hasičky. Děti pouštěly lodičky
z ořechů, rozkrojily jablíčka a přály si
vidět hvězdičku. Nechyběla ani pošta na

dopisy pro Ježíška. Celou akci natá‑
čela regionální televize FILMpro.

Tradiční vánoční koncert se
uskutečnil 21. prosince v kostele
sv. Vavřince v Mrákově – zahrála a
zazpívala Domažlická dudácká ka‑
pela.

Druhým rokem se konala vánoční
mše pro děti. V kostele sv. Vavřince
v Mrákově se na Štědrý den sešli ro‑
diče a prarodiče s dětmi, aby si při‑
pomněli příběh narození Ježíška a
význam Vánoc.  Eva Květonová

Jaký byl advent v Mrákově

Boží muka na Kdyňsku
Boží muka, svaté obrázky a kapličky

vždy byly, a i zůstanou symbolem domo‐
va, připomínkou pokory a zbožnosti li‐
du. Kříže byly stavěny na místech ode‐
dávna významných, podél cest, na návr‐
ších, na krajích obcí, v polích či rozces‐
tích. Obvykle označovaly místa uložení
ostatků padlých vojáků, či připomínaly
jiné tragické události. Stavěly se i jako
projevy díků za odvrácení neštěstí, mo‐
ru, či za usmíření sporu o majetek mezi
sousedy apod.  Současně představovaly
důležité orientační body, byly využívány
jako mezníky na hranicích pozemků či
katastrů obcí. Především však byly vždy
místem určeným k modlitbě či k zamyš‐
lení. 

Díky péči Václava Fritze, Vojtěcha Há‐
ny, Tomáše Tesárka, Václava Böhma a jis‐
tě i mnoha dalších nadšenců bylo velké

množství křížů v našem kraji renovová‐
no. Tato záslužná práce a zároveň turis‐
tická hra na téma „Drobné sakrální pa‐
mátky v krajině“ v minulém roce mi byly
inspirací, že se o příběhy a historii křížů,
křížků a svatých obrázků na Kdyňsku ví‐
ce zajímám. Pokud nějaké podobné vy‐
právění z okolí o kříži či svatém obrázku
znáte, napište mi, prosím, SMS nebo jen
krátce zavolejte na mobil 736 133 353.
Domluvíme si osobní setkání. Postupně
bychom příběhy zveřejňovali v tomto
dvouměsíčníku Kdyňsko.

KŘÍŽEK V HLUBOKÉ Z ROKU 1847
„Mojí bábě povídala její bába, že křížek

v dolní části Hluboké připomíná smutnou
událost z roku 1847. Jedna chudá vdova si
šla tehdy ke starostovi půjčit lívanečník.
V té době byla bída a neměl ho doma kaž‐

dý. Když se s ním vracela domů, byla bouř‐
ka. Do vdovy uhodil blesk a ona umřela.“ 

Zdroj: vyprávění Václava Vogeltanze,
GPS: 49.3713561N, 13.0645283E

KŘÍŽEK U HLAVNÍ SILNICE NA LOUČIM,
naproti odbočce na Pocinovice, označuje
místo, kde byl zavražděn sedlák vracející
se z dobytčích trhů ve Kdyni. Ten den tam
dobře prodal krávu. Věděl, že se poslední
dobou v kraji dosti přepadává, a tak si svo‐
je peníze z obchodu při zpáteční cestě
schoval do ponožky. Na křižovatce před
Loučimem ho lupiči skutečně přepadli.
Bránil se, a tak ho zabili. Peníze zloději ale
nenašli, v ponožce nehledali. Na místě tra‐
gické události mu rodina postavila křížek.

Zdroj: vyprávění Milady Fritzové, 
GPS: 49.3671817N, 13.1001722E

Lidka Brychová
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Ke slavnostnímu znovuotevření Mateřské školy ve Všerubech
došlo 10. 1. 2025 v 10:01 hodin.

Mateřská škola ve Všerubech u Kdyně má dlouholetou tradici.
Je to bývalá prvorepubliková vila, která byla postupem času
přestavěna pro její potřeby. Poslední dvě modernizace zahrno‑
valy především zlepšení infrastruktury, bezpečnosti pro děti a
personál a energetické účinnosti budovy. 

Mateřská škola prošla v uplynulém roce zásadní přestavbou
spojenou s rozšířením užitné plochy budovy. Generální rekon‑
strukce, která zahrnovala hned několik vzájemně provázaných
projektů, byla zahájena 20. listopadu 2023 a dokončena 31. říj‑
na 2024. Provedené úpravy zlepšily celkovou strukturu budovy,
včetně nových podlah, některých stěn a střechy. Byla instalová‑
na nová okna a dveře, provedena kompletní tepelná izolace
pláště a střechy budovy, a tím došlo k výraznému snížení její
energetické náročnosti. 

Zavedena byla řada bezpečnostních systémů, jako jsou
elektronický zabezpečovací systém, požární alarmy a bezpeč‑
nostní kamery. Kompletní obměnou prošlo vnitřní vybavení a
zařizovací předměty tak, aby vše vyhovovalo současným stan‑
dardům. V neposlední řadě došlo i na vylepšení hřiště a
zahrady. Dnes je mateřská škola moderním zařízením,
které poskytuje kvalitní vzdělání a péči pro děti ze Všerub
a okolí.

Slavnostního otevření se kromě pozvaných hostů zúčas‑
tnily také děti, které nové prostory viděly vůbec poprvé.
Čekalo na ně slavnostní střihání pásky, přípitek a z rukou
starosty Václava Bernarda převzaly symbolický klíč. Děti
poděkovaly panu starostovi básničkou, a nadšeně se vrhly
na průzkum nových prostor. 

Velmi si vážíme toho, že pozvaní hosté s námi strávili
pro nás tak významný den a mohli prožít jedinečný pohled
do dětských rozzářených očí.

Městys Všeruby a MŠ Všeruby, p. o., děkují všem, kdo se po‑
díleli a přispěli ke zdařilé přestavbě mateřské školy.
Název projektu: Všeruby – stavební úpravy přístavba MŠ
Poskytovatel dotace IROP prostřednictvím MMR 
Náklady celkem 9 218 000,00 Kč (bez DPH)
Finanční dotace 12 856 000,00 Kč

Název projektu: Generální oprava elektrických rozvodů a ústřed‑
ního vytápění MŠ Všeruby.

Poskytovatel dotace Plzeňský kraj
Náklady celkem 866 400,00 Kč (bez DPH)
Finanční dotace  300 000,00 Kč
Název projektu: Vybavení MŠ Všeruby (rek. a vybavení kuchyně,

jídelna)
Poskytovatel dotace SZIF, PRV ČR (prostřednictvím MAS Pošumaví)
Náklady celkem 906 950,00 Kč (bez DPH)
Finanční dotace 560 000,00 Kč
Zařizovací předměty 1 373 500,00 Kč z vlastních zdrojů
Základní údaje o Mateřské škole Všerub,  p. o.
Hlavní budova Všeruby č.p. 156–24 dětí (na výjimku od zřizovatele

až 28 dětí) 
Dislokované pracoviště, třída pro předškolní děti: 10 dětí 
Aktuální počet 8 zaměstnanců: ředitelka,  3x učitel/učitelka,

1x asistentka, 1x kuchařka, 1x pomocná síla v kuchyni/uklízečka,
1x vedoucí školní jídelny 

Počet obědů měsíčně: 1 518 ks  
Mgr. Václav Bernard, starosta městyse Všeruby

Zásadní přestavba školy ve Všerubech

Sezóna plesů a zábav byla zahájena
v městysi Koloveč v sále kulturního do‑
mu v sobotu 11. 1. 2025 hasičským ple‑
sem s Pošumavskou muzikou. O zpes‑
tření programu se postarala místní ro‑
dačka Aneta Hajznerová s partnerem
vystoupením v latinskoamerických tan‑
cích. V hlavní tombole s 23 cenami byly
největšími lákadly například voucher
na zájezd, chytré hodinky, kontaktní
gril nebo zvěřina. 
O týden později, 18. ledna, pořádal od‑
díl fotbalu TJ Slavoj Koloveč sportovní
bál, kde hrála kapela Asfalt. V tombole
opět lákal zájezd v hodnotě 20.000 Kč,
poukaz na Slevomat, skipasy, dárkové
koše, dort, aj. A dámská volenka doplni‑
la plesy oba.                        Petra Křížová 

Plesová sezóna v Kolovči
Kronika I. r. 1919, psaná p. Seiden‑
glanzem, starosta: Michal Mlnářík
V této době se v obci Brnířov nacháze‑
ly 2 spolky:
1. spolek založený 2. 2. 1902 byl Sbor do‑
brovolných hasičů, velitel rolník Václav
Hula, čp. 19, předsedou rolník Karel Hu‑
la, čp. 7
2. spolek založený 30. 4. 1905 byl Včelař‑
ský spolek, předsedou Jan Tauer, řídící
učitel ze Vsi Nové, jednatel Karel Seiden‑
glanz, Brnířov 39
Brnířovské hostince:
I. Jan Gruber čp. 31, II. Matěj Kaisr čp. 42,
dříve též čp. 7, 11, 29, 41

Kronikářka

Z kroniky Brnířova
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V létě 2024 se Sbor dobrovolných hasičů ve Starém Klíčově přihlásil do
ankety Dobrovolní hasiči roku. Výhradním vyhlašovatelem a organizáto‑
rem ankety je zapsaný spolek Svatý Florián – Dobrovolní hasiči roku. Smys‑
lem a posláním této ankety je podpora a propagace činností sborů a jedno‑
tek sborů dobrovolných hasičů obcí v České republice, jejich ocenění za vy‑
konávanou službu veřejnosti. 

Celá Česká republika byla rozdělena do pěti územních oblastí a několika
kategorií. Pro oblast Jih‑západ Čech, kategorie práce s mládeží, postoupili
do finále mezi pět nejlepších sborů klíčovští hasiči.

Na slavnostním vyhlášení v Brně 29. listopadu 2024 zastupovali sbor Jo‑
sef Konop, Jaroslava Kozinová, Karel Stauber a Anna Hrušková. V anketě se
umístili na 2. místě a z Brna si přivezli hodnotné ceny včetně darovací
smlouvy na 55 000 Kč. Záznam z celého galavečera byl později vysílaný ve
veřejnoprávní televizi.

Práce s dětmi na úkor svého volného času si zaslouží obdiv a poděkování.  
Eva Květonová

S příchodem podzimu nastupují lhotěčtí zahrádkáři do moštárny, aby
umožnili zpracování ovoce na mošt, nejen občanům Chodské Lhoty, ale
i dalekému okolí. V loňském podzimu k nám přijeli pěstitelé například
z Horšovského Týna nebo Hostouně. Tedy z velké dálky a naše služby si
pochvalovali. Okolní vesnice jako Smržovice, Loučim či Libkov totiž be‐
reme jako naše stálé zákazníky. V letošní moštové sezóně se ve Lhotě
vymoštovalo 56,5 metráku převážně jablek. Naše sestava se letos rozdě‐
lila do pěti skupin a každá skupina moštovala dvakrát. Všem patří velké
poděkování. Příkladná byla letos také práce údržbáře lisu Václava Rady,
který, ač není členem spolku, vždy příkladně pomáhá. Moc dobrá je také
výpomoc mladých, převážně dětí moštujících. Je to velká pomoc! Za‐
hrádkáři proto jako jeden z mála spolků v okolí vydrželi a věřím, že naše
bohatá činnost bude pokračovat i v roce letošním. Proto přeji pevné
zdraví všem milovníkům zahrádek i turistiky, která je také v programu
místních zahrádkářů.  Za zahrádkáře Milan Zajíc, foto Jaroslav Nunvář

Tradičně připravili žáci 4. a 5. ročníku malé občerstvení
na vánoční besídku a následné odpoledne plné her. Nákup
surovin obstarali páťáci a potom společně se čtvrťáky kráje‐
li, mazali a zdobili oblíbené chuťovky. Po vystoupení svých
dětí se většina rodičů přemístila do školní družiny a další
třídy, kde si zahráli jak nové hry, které děti našly pod stro‐
mečkem, tak i ty oblíbené starší. K tomu si pochutnávali na
čaji, kávě, bábovce a na čerstvých chuťovkách. R. Reifová

Pohoštění ze Všerub

Děti z Mateřské i Základní školy v Pocinovicích potěšily
svým vystoupením před Štědrým dnem nejen rodiče ZŠ

Moštování v Chodské Lhotě

Dobrovolní hasiči roku 
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Dvacet dva příznivců stolního tenisu, z toho čtyři ženy a tři mladí do 15 let, do‐
razilo 14. prosince do Hluboké, aby v sále kulturního domu změřili své síly. Kro‐
mě pěti domácích hráčů se zúčastnili hráči ze Kdyně, Hostouně, České Kubice,
Domažlic a Blížejova. Byli rozděleni do tří skupin. Dvě skupiny byli muži 15–65
let, 1 skupina ženy, děti a senioři. V mužích zvítězil Radek Baštář před Vratisla‐
vem Baštářem ze Sokola Blížejov, třetí skončil Pavol Lúčan z České Kubice před
Štípkem z Domažlic. Ve druhé skupině zvítězila paní Václavovičová, druhý skon‐
čil Holý z České Kubice a třetí místo obsadil nejstarší hráč Václav Vogeltanz ze
Sokola Hluboká. Nejlepší z mládeže byl Němec ze Kdyně. Turnaj finančně podpo‐
řil MÚ Kdyně a Sokol Hluboká. Věcnou cenu obdržel každý účastník. Poděkování
patří všem hráčům a paní Strnadové za pořadatelství.  

Václav Vogeltanz, předseda stolního tenisu, foto Strnad František 

Poslední měsíc v roce je čas bilancování a nejinak je tomu též u mís‐
tních dobrovolných hasičů. Jako první v okrsku č. 10 Pocinovice se
v pátek 6. 12. uskutečnila valná hromada v Loučimi. Zúčastnilo se 20

členů a 15 hostů ze sborů Pocinovice, Libkov, Chodská Lhota, Smržovi‐
ce a Dobříkov. Jde o završení celoroční činnosti, která byla bohatá ať
už pořádáním či spolupořádáním klasických akcí jako je lednový bál,

ochotnické divadlo, stavění májky, účast hned tří družstev na okrs‐
kové soutěži v požárním sportu v Dobříkově anebo oslavy Dne dě‐
tí. Brigády jsou samozřejmostí, stejně tak jako jarní čištění koupa‐
liště. Odměnou pak byla v loňském roce účast na oslavách 100. vý‐
ročí založení sboru ve Smržovicích a návštěva partnerského sboru
v bavorském Vorderbuchbergu.
Po zprávě jednatele Jiřího Grösla, zprávě pokladní a revizní se moh‐
lo přistoupit k udílení pamětních medailí ke 160. výročí vzniku prv‐
ního českého sboru dobrovolných hasičů, které obdrželi: zleva Jiří
Grösl, Richard Honka, Zdeněk Huspek, (předávající Václav Ponoc‐
ný), Jaroslav Široký, Petr Široký, Milan Zimmermann, Josef Šváb a
v nepřítomnosti Josef Černý, Viktor Siran a Václav Zimmermann.
V diskusi vystoupili zástupci sborů a starostka Loučimi Jana Dir‐
riglová, po večeři následovalo promítnutí obrázků z loňského roku
a také z let 2007–09. A pak už hráli Dana a Zdeněk Trefancovi. 

Z. Huspek

Hasičské bilancování v Loučimi

Ve Lhotecké sokolovně se konal 126. Hasičský bál.
Celý bál zahájil starosta sboru Václav Kafka a popřál
všem příjemnou zábavu. K tanci a poslechu zahrála
Pošumavská muzika z Janovic nad Úhlavou. Dalším
překvapením byla Měšťanská beseda souboru z Do‐
mažlic. Bohatá tombola a hasičkami vyrobené jedno‐
hubky byly samozřejmostí. Nebylo narváno, ale o to
bylo veseleji. Doba, kdy si na hasičském bále nebylo
kde sednout, je asi nenávratně v pr. pryč, ale tradice
byla dodržena. Sbor děkuje všem sponzorům a pod‐
porovatelům a těší se opět za rok.  

Milan Zajíc, foto Jaroslav Nunvář

Bál hasičů ve Lhotě 12. ročník turnaje v Hluboké

Skvělé zahořanské
odpoledne

Obec Zahořany pořádala pro seniory ze všech místních částí
odpolední zábavu loni 19. října. Program započal ve 14 hodin
přivítáním a následovalo vystoupení dětí z mateřské školy Zaho‐
řany. V rámci programu byla slavnostně předána osvědčení o ab‐
solvování semestru studentům místní univerzity III. věku. Poté
již patřilo odpoledne a večer přítomným seniorům, kdy jim hrála
kapela Postřekovanka.  

Ing. Pavel Vondrovic, starosta obce Zahořany
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n V souvislosti s rekonstrukcí ul. Dělnic‑
ká dojde v únoru (od 24. 2. 2025) k do‑
časnému přemístění autobusové zastáv‑
ky “Kdyně‑ sídliště”?
n Ve třiadevadesáti letech 1. 2. 2025
zemřel dudák, zpěvák a vypravěč, legen‑
da chodského folklóru, Antonín Konrády?
n S  muzikálem Neklidné svátky do Br‑
nířova dorazil ochotnický divadelní spo‑
lek Máj?  A tak se v sobotu 11. ledna sál obe‑
cního úřadu zaplnil natěšenými diváky.
Vtipné představení plné veselých písniček
nás vrátilo do období Vánoc a do jedné nor‑
mální rodiny, ve které přes počáteční shon a
řadu nedorozumění nakonec přece jen za‑
vládla láska a pohoda. Ing. Věra Jandová,
OÚ Brnířov

n V Libkově bylo v předvečer Štědrého
dne rozdáváno Betlémské světlo? Věčný
plamínek opět rozváželi skauti po celé naší
vlasti. I přes probíhající válečný konflikt pla‑
tí,  že se skutečně jedná o  světlo z Betléma, a
to díky prozíravosti rakouských skautů, kte‑
ří jej celý rok uchovávali v poutním kostele
Christkindl v rakouském Steyru. V sobotu
14. prosince čeští skauti přivezli Světlo míru
do Brna. Do Libkova ho přivezla 21. prosince
knihovnice, která světlo vyzvedla od skatů
na vlakovém nádraží v  Janovicích nad Úhla‑
vou. V pondělí 23. prosince se v knihovně se‑
šli zájemci o Betlémské světlo, místní i z oko‑
lí. Ochutnali ovocný vánoční punč, popřáli si
spokojené svátky a s lucerničkami se vydali
do svých domovů.  Milada Černá, knihovnice

n Návštěvníkům chalupy U Bílků v Mrá‑
kově čp. 3 prodloužil dobu vánoční Ing.
Vratislav Altman ze Starého Klíčova?
V hlavní senci sestavil papírový model Kulí‑
kova chodského betléma. Autorem betléma
je Jára Pik. Pan Altman seznámil s historií
betlémů a popsal fota dalších modelů, které
má ve své obdivuhodné sbírce. V závěru s po‑
vzdechem uvedl, že nadšených lidí – betlé‑
mářů v Čechách ubývá. Přejeme mu pevné
zdraví, aby mohl ještě dlouho ve své zálibě
pokračovat.  Lída Kašová

n V Pocinovicích pořádali chodský vá‑
noční koncert? Do kostela sv. Anny v po‑
slední chodské vesnici přijela hrát a zpívat
Domažlická dudácká muzika. Při výběru
písní čerpá kapela ze zpěvníku Jindřicha Jin‑
dřicha, sběratele chodských lidových písní.
(mm)

n Chodský bál pořádal Spolek přatel
Dolního Chodska ve St. Klíčově? Hrála Ho‑
ralka. Nechyběla koláčková volenka, dám‑
ská volenka, špacírka, vystoupení mrákov‑
ského drobotí ‑ dětského souboru Mráček.
O půlnoci dudácký rej a chodská kolečka.
Bulo nám hu vás tuze dobře! (fb)

Víte, že...

Městys Koloveč připravil nejen svým občanům překrásné završení adventního období. Na ne‑
děli 22. prosince v 18 hodin pozval na tradiční Vánoční koncert českou zpěvačku, herečku a ta‑
nečnici Charlotte Režnou, členku muzikálového souboru Divadla J. K. Tyla v Plzni. Vystoupila
za klavírního doprovodu svého manžela Pavla Režného. Výtěžek z dobrovolného vstupného byl
použit protagonistkou koncertu na nákup vánočních dárků pro osamělé klienty domova se
zvláštním režimem Sněženka v Plzni, který se stará o osoby se sníženou soběstačností z důvodů
chronického duševního onemocnění, a na podporu Útulku pro zvířata v nouzi v Plzni a Hospice
Mezi břehy v Berouně.  Petra Křížová, foto Petr Dolejš

Vánoční koncert Koloveč

V neděli 15. prosince se v kostele sv. Anny na Tanaberku rozezněly tóny adventního koncer‐
tu. Nositelem těchto tradičních písní a zvyků je Chodský soubor Mrákov a dětský soubor Mrá‐
ček, které svým zpěvem, hudbou a kroji doslova uchvátily publikum.

Kostel, vyzdobený do adventní atmosféry, byl zcela zaplněn milovníky sváteční pohody a
příznivců těchto nositelů chodské kultury spojené s hrdostí k tradicím a lásce k lidovému fol‐
kloru.

Výjimečné výkony obou souborů v kostele sv. Anny na Tanaberku doprovázelo nadšené
publikum bouřlivým potleskem, a to i našich sousedů z Bavorska. Asi 35členné publikum do‐
razilo pěšky z hraničního přechodu Eschlkam/Všeruby. Díky za skvělou přeshraniční spolu‐
práci patří panu Josefu Altmannovi a Karlu Reitmeierovi.

Poděkování za skvělý zážitek patří tedy nejen účinkujícím, ale také těm, kteří přispěli k pů‐
vabné výzdobě kostela, dobrovolníkům, kteří připravili výborné občerstvení. Vstupné bylo do‐
brovolné, výtěžek putuje na náklady spojené s akcí a v rámci možností na údržbu a opravy
kostela sv. Anny na Tanaberku. 

Děkujeme vám všem, kteří jste na koncert přišli, a to z celého okolí i Klatovska.  Za celoroční
spolupráci děkujeme ŘKF Kdyně, městysu Všeruby, firmě Stenmont, strojírnám Kohout, všem
členům spolku Tanaberk a dobrovolníkům. Adventní koncert na Tanaberku opět potvrdil, že
toto jsou sváteční okamžiky, které spojují a přinášejí kouzlo času, které povznáší a naplňuje
naše duše láskou.  Za spolek Tanaberk s díky Martina Pejsarová

Mráček na Tanaberku uchvátil
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Všerubská škola využila nabídku České
spořitelny na besedu o vzniku platidel,
o správném hospodaření s penězi, o možnos‐
tech bezhotovostní platby a o různých nebez‐
pečích, která jsou s tím spojena. Žáci druhého
až pátého ročníku se při zajímavé besedě do‐
zvěděli například to, proč a jak vznikly pení‐
ze, jaké platby lidé nejvíce využívají, proč je
dobré se od mala učit trochu šetřit a podo‐
bně. Také si potěžkali měšec, ve kterém byly
pětikoruny a odhadovali jejich celkovou hod‐
notu. Bylo to celkem tisíc korun a některým
žákům se ruka pod jejich tíhou pěkně pro‐
padla. V průběhu roku plánují učitelé doplnit
tuto besedu interaktivní hrou zaměřenou
právě na umění hospodaření s penězi.  

R. Reifová

Zíchovská 13tka

Sbor dobrovolných hasičů Zíchov připravil na sobotu 14. prosince
2024 pro všechny milovníky pohybu tradiční běh zíchovským okolím.
Závodníci volili podle své zdatnosti délku trati – 7 km a 13 km. Ve čty‑
řech kategoriích se na start v 11 hodin postavila téměř stovka (94)
závodníků všech věkových skupin. 
Mezi nejrychlejší muže na trati 13 km patřil s časem 52:10 Martin
Šuster, poloviční trať ovládl s časem 32:41 Jakub Kulhánek. Mezi že‑
nami na 13 km trati zvítězila Jana Vojáková, čas 53:27, na 7 km to by‑
la Jana Karásková 37:08.  Petra Křížová, foto Petr Dolejš

Příspěvky, které z kapacitních důvodů 
nemohly být umístěny, najdete na 

www.kdynsko.cz 

Novoroční turnaj ve stolním tenise 1. 1. 2025.  Foto Z. Štípková

Turnaj v Nové Vsi

Členové SDH Oprechtice se sešli na výroční valné hromadě v mís‑
tním hostinci 14. prosince, aby zhodnotili uplynulý rok. Po slože‑
ní slibu byli pasováni, a tím i přijati do řad přípravky, tři noví čle‑
nové. Těšíme se na další přírůstky. 

Martina Štenglová, vedoucí mládeže SDH Oprechtice

Hasiči v Oprechticích

Ve Všerubech se učili o penězích
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Na přelomu měsíce srpna a září se konal v dalekém australském
městě Gold Coast světový šampionát ve vodním záchranném spor‐
tu. Do Austrálie vyrazilo z České republiky 21 závodníků a o největ‐
ší úspěch výpravy se postaraly reprezentantky Natálie Hájková
z Pocinovic a Andrea Nushartová z Klatov, které právě na sklonku
léta triumfovaly v disciplíně Line Thorw, neboli hod lanem. A v čem
tato disciplína spočívá? „První závodnice, v tomto případě Andrea,
se drží plotu umístěného 12,5 metru od závodní stěny, zatímco
druhá závodnice namotává lano, a poté hází ke své parťačce, aby ji
zachránila,“ vysvětlila princip Natálie a dále dodává „všechno si
sedlo, bylo fantastické na stupních vítězů slyšet se zlatou medailí
na krku českou hymnu, splněný sen, slovy tento zážitek nelze ani
popsat.“

Poděkování patří celé rodině za podporu a sponzorům: obci Po‐
cinovice, Plzeňskému kraji, Dotiku Domažlice, panu Milanu Lucá‐
kovi z Kolovče a Actipacku Janovice nad Úhlavou. Martina Bastlová

Australský úspěch a splněný sen

Sluníčka a pejsci Vánoční zpívání 
v kapličce v Nové Vsi

V Koutě na Šumavě advent zpříjemnily děti z mateřské školy. Jako první se ve čtvrtek 12. pro‐
since představily se svými učitelkami děti ze třídy „Sluníček“. V pátek 13. prosince se na scéně
objevila třída „Pejsků“. Děkujeme všem rodičům a návštěvníkům za podporu a spolupráci. 

Mateřská škola Kout na Šumavě

Setkání s autorem anděla
V sobotu 14. 12.
2024  se na hřbi ‑
tově v Pocinovi‑
cích u sochy sv.
archanděla Mi‑
chaela událo
zajímavé setká‑
ní. Pozvání při‑
jal a přijel aka‑
demický sochař
Jaroslav Vese‑
lák, autor sochy
a rodák z Poci‑
novic.  

Marie 
Homolková

M. Zemková
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ÚNOR
l Nová Ves – první pomoc pro laickou veřej-
nost, datum bude upřesněno, poplatek 100 Kč

l 8. 2. Koloveč – dětský maškarní karneval,
14.00 hod., KD

l 15. 2. Dlažov – dětský maškarní rej, 14.00
hod., sokolovna

l 15. 2. Dlažov – hasičský bál, 20.00 hod., soko-
lovna

l 15. 2. Starý Klíčov – hasičský bál, hraje Taus-
berry, 20.00 hod., KD

l 15. 2. Koloveč – ples městyse Koloveč s kape-
lou Veselá muzika z Chodska, 20.00 hod., KD

l 15. 2. Oprechtice – hasičský bál, hraje kapela
Taky Taky, 20.00 hod., sál hospody, pořádá SDH

l 16. 2. Starý Klíčov – dětský maškarní karne-
val, 14.00 hod., KD

l 17. 2. Kdyně – posezení s harmonikou, 13.00
hod., sál MKS

l 19. 2. Kdyně – Akademie vzdělaného seniora,
Když si barvy povídají, Lenka Kindelmannová,
14.00 hod., Markova 655, Kdyně 

l 19. 2. Kdyně – Petr Hapka a jeho potměšilí
hosté, 19.00 hod., sokolovna

l 22. 2. Brnířov – brnířovský masopust

l 22. 2. Kdyně – ples města Kdyně, 20.00 hod.

l 22. 2. Kout na Šumavě – hasičský ples

BŘEZEN
l 1. 3. Mrákov – masopust, sraz masek 12.30
hod., pergola u hřiště

l 1. 3. Koloveč – masopust, 15.00 hod., sraz
před budovou úřadu městyse

l 1. 3. Koloveč – masopustní veselice s občer-
stvením a kapelou 3G Klatovy, 18.00 hod., KD

l 1. 3. Kout na Šumavě – masopust

l 1. 3. Nová Ves – masopustní průvod

l 5. 3. Kdyně – Kateřina Marie Tichá & BAND-
JEEZ, Plamen turné 2025, 20.00 hod., sokolovna

l 7. 3. Starý Klíčov – Mrákovský den žen,
18.00 hod., KD

l 8. 3. Koloveč – jarní prodej sazenic, 8.00 hod.,
KD

l 8. 3. Dlažov – MDŽ, 14.00 hod., sokolovna

l 8. 3. Chodská Lhota – MDŽ aneb Máme do-
bré ženy, vystoupí MŠ, zahraje Míla Šobr, 15.00
hod., sokolovna 

l 8. 3. Prapořiště – divadelní představení Hala-
li, divadelní spolek Kolofantí, 19.00 hod.

l 15. 3. Chodská Lhota – maškarní bál pro děti,
14.00 hod., sokolovna

l 15. 3. Chodská Lhota – pyžamový bál pro do-
spělé, hraje Míla Šobr, od 20.00 hodin, sokolovna

l 19. 3. Kdyně – Akademie vzdělaného seniora,
Asertivita, hranice; Kamila Bobysudová, 14.00
hod., Markova 655, Kdyně 

l 21. 3. Kdyně – Hrdý Budžes, divadelní hra,
19.00 hod., sokolovna

l 22. 3. Koloveč – dechový koncert kapely 
„Malá muzika Nauše Pepíka“, 16.00 hod., KD

l 24. 3. Kdyně – Tak to jsme ještě neviděli,
 Marie; divadlo, 19.00 hod., kino

l 27. 3. Dlažov – Vladimír Hron, 19.00 hod.,
 sokolovna

l 29. 3. Kout na Šumavě – vepřové hody

l 29. 3. Kdyně – Divokej Bill, 20.00 hod., soko-
lovna

DUBEN
l 3. 4. Kdyně – Štefan Margita & Tour "od kla-
siky k folkloru", 19.00 hod., sokolovna

l 5. 4. Kout na Šumavě – Běh Koutem, pořádá
TJ Sokol

l 5. 4. Koloveč – velikonoční trhy, 14 hod., KD

l 6. 4. Starý Klíčov – velikonoční tvoření pro
děti, 15.00 hod., KD

l 12. 4. Kout na Šumavě – divadelní představe-
ní, spolek Máj ze Kdyně

l 12. 4. Kdyně – SOFIAN MEDJMEDJ, kon-
cert, 18.30 hod., sokolovna

l 16. 4. Kdyně – Akademie vzdělaného seniora,
Požární ochrana, Jaroslav Marek, 14.00 hod.,
Markova 655, Kdyně 

l 26. 4. Kout na Šumavě – pouťová zábava

Kulturní servis 

Nový rok ve Starci přivítali ve stylu 80. a 90. let. Všichni nahodili
stylové „vohozy“ a zapařili na největší hity z minulého století, kte‐
ré pouštěl náš místní DJ Kuba. Nejen oblečení bylo stylové, také
pohoštění na stolech, které si návštěvníci s sebou přinesli, bylo

v tomto retro stylu.
S blížící se půlnocí,
kdy vládla na taneč‐
ním parketu také
skvělá atmosféra, by‐
la vyhlášena soutěž
o nejlepší retro kos‐
tým. Vítězka obdržela
lahev šampaňského a
sklidila velký aplaus. 

Na parketu plném
blikajících světýlek
disco koule vládla do‐
brá nálada až do brz‐
kých ranních hodin.

Jana a Jarda Starých

Proteplit vánočně vy‐
zdobený kostel Narození
Panny Marie se v sobotu
14. prosince povedlo pa‐
nu Jiřímu Langmajerovi
st. při jeho koncertě pro
63 platících diváků. 

Hra na housle, písně
starých mistrů i popu‐
lárních současníků pro‐
ložené krátkými mluve‐
nými vstupy, vše zakon‐
čené vánoční klasikou
„Narodil se Kristus Pán“
zpívanou celým koste‐
lem. Nepovede se každé‐
mu vstoupit lidem do jejich duší. Tento pán to umí. Potlesk vstoje mu
patřil zaslouženě. Koncert uspořádal spolek „Zlatý časy Loučim“, jehož
hlavní protagonistka Vlaďka Kacerovská je spolu s Jiřím Langmajerem
na snímku. Z. Huspek

Cvičenky děkují!

Dne 12. 12. se uskutečnilo vánoční setkání
brnířovských cvičenek z Jogy a Reha cvičení
ve společenské místnosti obce Brnířova. Tuto
místnost využíváme po celý školní rok pravi‑
delně 1x týdně k našim aktivitám, za což dě‑
kujeme celému vedení Obecního úřadu 
v Brnířově a těšíme se na další spolupráci.  

Langmajer v LoučimiSilvestr 1980
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Slavnostní odhalení pamětní desky ředi‑
teli Maximiliánu Karasovi, popravenému
nacisty za heydrichiády ve Spáleném lese
v Lubech u Klatov, 3. prosince 2024. 

Maximilián Karas se stal jednou ze 73
osob popravených nacisty za heydrichiády
na Klatovsku mezi 31. květnem a 2. červen‑
cem 1942. Byl dlouholetým odborným uči‑
telem a posléze, byť jen krátce před zatče‑
ním, ředitelem Měšťanské školy ve Kdyni.
Nacisty byl zastřelen 29. června 1942 spo‑
lečně s řídícím pocinovické školy Janem
Kalivodou. Maximilián Karas byl velmi ak‑
tivním člověkem. Vedle svého školského
povolání byl jednatelem okresního osvěto‑
vého sboru, městským knihovníkem, vzdě‑
lavatelem Sokola, místopředsedou Spolku
přátel legionářů i jednatelem hudebního
sdružení. Byla to výrazná osobnost a právě
na takové osobnosti se němečtí nacisté
soustředili. Z údajů o účastníku národního
boje za osvobození je psáno, že přímým
důvodem jeho zatčení 22. června 1942 a
zastřelení byl nepřátelský postoj k říši a je‑
ho politická činnost. Ale bližší okolnosti
známy nejsou. Je možné, že nakonec k jeho
zatčení vedla nejvíce skutečnost, že byl ře‑
ditelem školy a nacisté chtěli veřejně vliv‑
né lidi likvidovat. Tehdejší nechvalně zná‑
mý šéf služebny klatovského gestapa Hein‑
rich Winkelhofer byl navíc velmi agilní, a
proto je i počet zastřelených tak vysoký.
Před lety, 17. října 2017, byly uloženy
ostatky Maximiliána Karase na kdyňském
hřbitově. Tehdy byl této pietní akci příto‑
men i jeho vnuk, emeritní biskup Českos‑
lovenské církve husitské Mgr. Michael Moc.

Účastní se také každoročních pietních akcí
v místech popravy svého dědečka v Lub‑
ském lese. I tentokrát byl mezi přítomnými
a společně s dalšími příbuznými se ujal
úkolu odhalení pamětní desky. Mezi účas‑

tníky vzpomínkového aktu, jenž předchá‑
zel samotnému odhalení, byl i historik a
profesor klatovského gymnázia Lukáš Ko‑
pecký, který vzpomenul na osobnost Maxi‑
miliána Karase společně s ředitelem školy
Pavlem Koptou a Janou Podskalskou z MKS
Kdyně. Osobně jsem od svého otce vícekrá‑
te slyšel vyprávět o velmi dramatické noci
v naší rodině, která předcházela zatčení
Maximiliána Karase. Z místní policejní slu‑
žebny totiž můj dědeček Karel Vilímec,
předtím krátce penzionovaný ředitel měš‑

ťanské školy, dostal informaci, že gestapo
půjde zatknout příští den ředitele školy.
Nebylo přitom jasné, zda jde o již penzio‑
novaného či nového ředitele. Nakonec tím
zatčeným byl nástupce mého dědečka v ře‑

ditelské funkci Maximilián Karas. A tak
vlastně mého dědečka možná jen malý ča‑
sový úsek „zachránil“ od jisté smrti. I z to‑
hoto důvodu jsem před lety inicioval pře‑
voz nalezených ostatků Maximiliána Kara‑
se do Kdyně. Maximiliána Karase si musí‑
me stále připomínat. V září 2024 by oslavil
130. narozeniny. Nebýt jeho a dalších po‑
dobně statečných lidí, dějiny by se zřejmě
odvíjely jinak a náš národ by se nejspíše ve
Velkoněmecké říši úplně rozpustil. 

Ing. Vladislav Vilímec

Dotace z kraje
Do 17. února mohou obce žádat v rámci

Programu stabilizace a obnovy venkova
 Plzeňského kraje 2025 o dotaci na rekon‐
strukce místních komunikací, obecních bu‐
dov, chodníků, dětských hřišť, sportovišť,
dále na veřejný rozhlas, veřejné osvětlení,
požární nádrže, sakrální stavby, veřejná
prostranství a další. 

Dále poskytuje Plzeňský kraj dotace na
udržování, obnovu a restaurování pomní‐
ků, válečných hrobů a pietních míst. Žádos‐
ti je možné podat do 16. 4. 2025. Poskyto‐
vány jsou příspěvky také v oblasti cyklotu‐
ristiky. Do 17. 2. 2025 budou přijímány žá‐
dosti na projektové dokumentace, rekon‐
strukce a značení cyklostezek, cyklotras, si‐
ngltrailů a in‐line tras a dále např. na
odpočívadla, informační tabule, nabíjecí
stanice pro elektrokola apod. Do 28. 2.
2025 lze podat žádost na větší projekty, ja‐
ko jsou výstavba cyklostezek a cyklotras.
Informace a formuláře na – https://dota‐
ce.plzensky‐kraj.cz/verejnost. (red)

Symbol odvahy a odporu
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Členové Divadelního spolku Kolofantí Koloveč a jejich rodin‐
ní příslušníci byli za celoroční aktivitu a činnost odměněni
v sobotu 28. prosince autobusovým zájezdem do Prahy. Cestou
navštívili rozlehlé renesanční zámecké sídlo Zbiroh, po přesu‐
nu do hlavního města následoval individuální rozchod po Pra‐
ze, a v 19 hodin pak v Divadle Palace začínala situační komedi‐
ální fraška Abe Burrowse Kaktusový květ, kterou má v reper‐
toáru Divadelní spolek Háta. Krátce po půlnoci se vrátili do Ko‐
lovče.

Koncem ledna už členy DS Kolofantí čeká Halali tour, kdy po‐
stupně se svou novou hrou objedou obce Babylon, Hradec
u Stoda, Dolany, Prapořiště, Domažlice, Plasy, Kladruby, Kani‐
ce, Bělá nad Radbuzou a Horšovský Týn.  Petra Křížová

Jen o den později (7. 12.)
než v Loučimi sešli se na své
valné hromadě dobrovolní
hasiči ve Smržovicích. V sále
bývalé hospody zasedlo 19
členů a 13 hostů a hned na
úvod zazněla česká hymna,
což není běžným zvykem. Zde
ovšem měla své opodstatně‐
ní, poněvadž podtrhla vý‐
znam následujícího aktu. Nej‐
vyšší vyznamenání Sdružení
hasičů Čech, Moravy a Slezska
titul „Zasloužilý hasič“ předali starosta okres‐
ního sdružení Petr Drahoňovský a vedoucí ak‐
tivu zasloužilých hasičů okresu Petr Ouřada
Václavu Mrázovi (89 let, čp. 15). Ten je členem
SDH Smržovice od roku 1955, o pět let později
byl ve svých 24 letech zvolen nejmladším veli‐
telem v okrsku a měl velký podíl na oživení
činnosti sboru, která byla od roku 1948 v útlu‐
mu důsledkem propagace třídního boje a bu‐
dování místního JZD.

Funkci zastával s pětiletým přerušením cel‐
kem 44 let. Dále byl 39 roků jednatelem okrs‐
ku Pocinovice, 27 let členem tehdejší okresní
kontrolní a revizní komise při OV SPD v Do‐
mažlicích. Dlouhá léta byl jednatelem sboru,
který vede od svého založení v roce 1924 kro‐
niku. Ta se však v 50. letech ztratila a byla nale‐

zena v roce 1987 s posledními
zápisky z roku 1949. Jako jedna‐
tel se ochotně ujal i funkce kro‐
nikáře, podařilo se mu dohledat
dostatek podkladů a kroniku do‐
datečně dopsal za chybějících 38
roků! Pokračoval pak 40 let do
roku 2022, kdy ji předal mlad‐
ším členům. Od tohoto roku žije
v Domě seniorů ve Kdyni. 

Ve zprávě
o činnosti
sboru za rok

2024 zmínil Jakub Mráz
kromě úspěšné oslavy 100.
výročí založení a žehnání
nového praporu také špat‐
nou spolupráci s vedením
města Kdyně, pod něhož
Smržovice patří. Úprava
pozemku před hasičskou
zbrojnicí, kdy bylo přislíbe‐
no upravit jej tak, aby 4 lidé
nemuseli složitě vytlačovat
přívěs nezakrytý odvodňo‐
vací žlábek, pořád ještě ne‐
ní hotová, stejně tak byl od‐
mítnut požadavek na úpra‐
vy koupaliště a hospody,
která je už 5 let ve špatném

stavu s tím, že město má jiné priority. „Snažíme
se,“ řekl dále, „co nejvíc si udělat sami, ale bez
spolupráce s městem to jde těžko“. Předané vy‐
znamenání mu tak právem patří.

O vztahu starosty Kdyně Oskara Hamruse ke
Smržovickým svědčí i jeho neúčast na srpnové
oslavě i na předávání vyznamenání Václavu
Mrázovi, který je v pocinovském okrsku pouze
třetím (po Dušanu Očenášovi a Václavu Ponoc‐
ném st.) jeho nositelem.  Z. Huspek

Nejvyšší hasičská vyznamenání po právu

Ženy z dámského
klubu ve Smržovicích
připravily na 28. 12.
2024 pro místní obča‑
ny i veřejnost podvečer‑
ní setkání na téma „Vá‑
noční zvyky a tradice
na Chodsku“. 

Bylo to krásné, milé
a přátelské setkání při‑
bližně sedmdesáti lidí
z okolí, které spojoval
zájem o čtení z regio‑
nální literatury a povídání o chod‑
ských zvycích. Paní Anna Krocová
vyprávěla nejen o svém životě a
folklóru na Chodsku, také v chod‑
ském nářečí recitovala básně
a četla z knih svého dětství. 

Ludmila Brychová si připravila
pro dámský klub vzpomínku na
dvě místní spisovatelky, sběratel‑
ky chodských pohádek a příběhů,
Hanu Štěpánkovou (1890–1950)
a Věru Procházkovou (1907– 
–1985). Jejich tvorba patří zcela
jistě mezi regionální „poklady“.
Ocitli jsme se tak v Maškově mlýně
na Štědrý den (román Ke koře‑
nům), na kopci Žádnyj a dalších

známých místech Kdyňska (kniha
Šíbalové ha chytráci). Protože Cho‑
dy vždy celým životem doprováze‑
la hudba a písničky, tak se i hrálo a
zpívalo. Paní Květa Majerová a Va‑
lentina Straděj Blahníková ze Zá‑
kladní umělecké školy ve Kdyni mě‑
ly připravené skladby, které by bylo
„hřích“ jen poslouchat. To vše dopl‑
ňovala výzdoba sálu různými část‑
mi chodských krojů jakožto „pokla‑
dů z půdy“ smržovických obyvatel.
Všechny příchozí mile překvapila
různorodá ochutnávka jídel
z Chodska a okolí.

Děkujeme všem přítomným, že
přišli „hyjtu“. Jarmila Skalická

Celkem čtyřicet členů SDH Pocinovice převzalo 3. ledna na valné
hromadě sboru medaile a ocenění za obětavou práci pro občany.
Na snímku je oceněné družstvo mladých hasičů, jehož členové do‑
sáhli v roce 2024 výborných výsledků na okresní, krajské a celo‑
státní úrovni.  Leon Stavovčík, starosta Okrsku 10. Pocinovice

Václav Mráz, 
zasloužilý hasič

Kolofantí v Praze Chodské zvyky a tradice



Kdyňskostrana 14 1/2025

Jeden z prvních koncertů letošního roku
byl ve Kdyni 4. ledna v podvečer v kostele sv.
Mikuláše. S názvem Tříkrálové zastavení
s Canzonettou ho pořádala farnost Kdyně
spolu se základní uměleckou školou. Ti, kte‑
ří zaplnili vánočně vyzdobený kdyňský kos‑
tel, se mohli zaposlouchat do vánočních
méně i více známých melodií a koled z růz‑
ných zemí světa. 

O klavírní doprovod se posta‑
rala paní Milada Nejdlová, na
dudy sbor doprovázel pan Jan
Holoubek a na zobcovou a příč‑
nou flétnu hrála paní Kristýna
Kabourková. Poslední dvě písně
Nebeští kavalérové a nejzná‑
mější českou koledu Narodil se
Kristus pán doprovázela paní
Nejdlová na nově opravené var‑
hany přímo z kúru kostela.

Po koncertu si mohli posluchači zakou‑
pit nové vánoční CD Canzonetty s 26 vá‑
nočními písněmi.  Bylo nahráno v ZUŠ
J. Jindřicha v Domažlicích v hudební režii
Josefa Kuneše v roce 2024. Návštěvníky
koncertu pozdravil také P. Karel Adamec.
Děkujeme za krásný koncert.  

Za farníky Martina Matějková

Tříkrálová Canzonetta

V sobotu 4. ledna 2025 se v sálu Obecního úřadu Němčice konala Výroční valná hromada SDH Němčice.  Petra Poláková

Na svátek Tří
králů oslavila
členka Tj Sokol
Hluboká paní
Miluše Mikolá‐
šová 90. naroze‐
niny.  Je po paní
Libuši Vocelkové
druhou nejstarší
členkou TJ Sokol
Hluboká a záro‐
veň druhou nej‐
starší občankou Hluboké. Stále chodí na vy‐
cházky s kdyňskými vandrovníky a každé úte‐
rý navštěvuje cvičení žen v místním Sokolu.
Přejeme zdraví, štěstí, vitalitu a stále dobrou
náladu do dalších let.    

Václav Vogeltanz, TJ Sokol Hluboká 

Blahopřejeme 

Bohuš Matuš
na Tanaberku

Známý český zpěvák Bohuš Matuš a host
František Čermák se postarali o skvělou at‐
mosféru adventního koncertu, který se
uskutečnil dne 20. 12. 2024 v kostele svaté
Anny na Tanaberku. 

Koncert provázela adventní nálada, kte‐
rou umocnil nádherně vyzdobený kostel
svaté Anny oděn do romantického roucha
svitu stovky svíček a květin. O vánoční vý‐
zdobu se postaral Spolek Tanaberk s před‐
sedkyní spolku Martinou Pejsarovou. 

Mimochodem, věděli jste, že tvůrkyní
uměleckého jména Bohuš Matuš (vlastním
jménem Bohumil) je herečka a textařka
Gabriela Osvaldová? Nebo že Bohuš Matuš
studoval vojenskou školu v Liptovském Mi‐
kuláši a později se vyučil kominíkem?  

Václav Bernard
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Naše vánoční stromy 

V Němčicích si při rozsvícení vánočního stromu pořídili společné foto. Petra Poláková

V Libkově byly děti za zpěv koled odměněny velkým potleskem a malým
dárkem. B. Černá, starostka obce

V Pocinovicích rozsvítili vánoční strom s anděly.  Marie Homolková

V Brnířově mají smysl pro humor, a tak se stromečkem rozsvítili i májku.  
Ing. Věra Jandová

V Loučimi vystoupil s patnáctiminutovým programem za doprovodu
kytary místní příležitostný pěvecký soubor s malým předzpěvákem a
hráčem na zvoneček. Z. Huspek

V Kolovči patřilo finále slavnostního rozsvícení zpěvačce Tereze Jurníkové,
s doprovodem klavíristky Violy Chvalové. P. Dolejš

V Oprechticích obdržely děti za kulturní vystoupení balíčky od SDH
Oprechtice.  Martina Štenglová
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Tříkrálová sbírka – děkujeme!

V Chodské Lhotě koledníci vybrali úctyhodných 33.128 Kč. Poděkování
patří organizátorům, ke kterým patří mladí hasiči i obec Chodská Lhota
patřící pod kdyňskou farnost. Letos se poprvé na obchůzku obcí vydaly
čtyři skupiny. Milan Zajíc, foto Miroslav Jäger

V městysi Koloveč občané sbírku podpořili částkou 17.471 Kč. V letoš‑
ním roce byl celkový výtěžek v Římskokatolické farnosti Koloveč 91.694
Kč. Do konce ledna bylo možné zaslat darovanou částku přes QR platbu. 

Kamila Krištofová, foto Wojciech Pelowski

Po Koutě na Šumavě se vydala na tradiční Tříkrálovou koledu mateřská
škola 7. ledna. Děti navštívily dva obchody s potravinami, základní školu,
obecní úřad a také paní Šilhánkovou, která ve školce dlouhá léta praco‑
vala. Děti se v rolích králů střídaly a zpívaly: „My tři králové“. 

Mateřská škola v Koutě na Šumavě

V Libkově se se zapečetěnou po‑
kladničkou vydali za větrného a
chladného počasí tři králové Sta‑
ník, Emička a Eliška v doprovodu
jedné maminky. Vybráno bylo cel‑
kem 4.960 Kč.  

Milada Černá, knihovnice

V Loučimi se v improvizované sestavě vydali na tříkrálovou sbírku 4 děti
a stejný počet dospělých ve dvou skupinách, i přesto se podařilo vybrat do
kasiček 8.300 korun!  Z. Huspek

V Němčicích mladí hasiči pořá‑
dali Tříkrálovou sbírku, aby vyho‑
věli prosbě pana faráře Mgr. Woj‑
ciecha Pelowskiho z farnosti Kolo‑
več. Naše malá obec tak přispěla
částkou 5.780 Kč.  

Petra Poláková, obec Němčice
V Nové Vsi Tříkrálová sbírka při‑
nesla 11.165 Kč. D. Sajlerová

V Zahořanech. Josef Hůrka


